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 LEKCJA 3.   

CZŁOWIEK I RODZINA

W Lekcji 3 poznasz słownictwo dotyczące rodziny i  relacji międzyludz-

kich, nauczysz się pytać o  dane osobowe i  podawać własne. W czę-

ści gramatycznej dowiesz się, jak tworzyć rodzaj żeński i  liczbę mnogą 

rzeczowników oraz przymiotników, poznasz zaimki dzierżawcze, a także 

nauczysz się zadawać pytania z użyciem zaimków pytających.

Dialog

Posłuchaj dialogu. Powtarzaj za lektorem.

  ¿Tienes hermanos? Masz rodzeństwo?

  Sí, una hermana menor y un 

hermano mayor. 

Tak, młodszą siostrę i starszego 

brata.

  ¿Viven en Polonia? Mieszkają w Polsce?

  Mi hermana sí, y mi hermano 

vive en Berlín. Su mujer es 

alemana y tienen una hija de 

tres años.

Moja siostra  tak, a mój brat 

mieszka w Berlinie. Jego żona 

jest Niemką i mają trzyletnią 

córeczkę.

  ¿Y tus padres? A twoi rodzice?

  Mis padres están divorcia-

dos: mi madre y mi padras- 

tro viven en Poznan,  

y mi padre en Breslavia.

Moi rodzice są rozwiedzeni, moja 

mama i mój ojczym mieszkają 

w Poznaniu, a mój tata we Wro-

cławiu. 

  ¿Tu familia es grande? Twoja rodzina jest duża?

  Sí, tengo muchos tíos, tías  

y primos.

Tak, mam dużo wujków, cioć 

i kuzynów.
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Słówka

Wysłuchaj słówek i zwrotów. Powtarzaj je za lektorem.

Człowiek

el hombre  człowiek el bebé  niemowlę

la gente  ludzie el adolescente  nastolatek

la persona  osoba los jóvenes  młodzież

el hombre  mężczyzna el adulto  dorosły

la mujer  kobieta el anciano  osoba starsza

el chico  chłopak mayor  starszy

la chica  dziewczyna menor  młodszy

el niño  chłopiec joven  młody

la niña  dziewczynka viejo  stary

Członkowie rodziny 3

el padre  ojciec el nieto  wnuk

la madre  matka la nieta  wnuczka

los padres  rodzice3 el suegro  teść

el hijo  syn la suegra  teściowa

la hija  córka el yerno  zięć

el hermano  brat la nuera  synowa

la hermana  siostra el sobrino  bratanek / siostrzeniec

los gemelos  bliźniaki la sobrina  bratanica / siostrzenica

el abuelo  dziadek el cuñado  szwagier

la abuela  babcia la cuñada  szwagierka

el tío  wujek el padrastro  ojczym

 3  Tę samą zasadę  dodanie końcówki liczby mnogiej do rzeczownika rodzaju męskiego  

stosujemy, kiedy mówimy ogólnie o dzieciach, rodzeństwie, wujkach, dziadkach, kuzynach 

itd., np.: los hermanos (rodzeństwo), los tíos (wujkowie i  ciocie), los abuelos (dziadkowie 

i babcie).
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Zdania

Wysłuchaj uważnie zdań. Powtarzaj je za lektorem.

¿Cuál es su fecha de Jaka jest pańska data urodzenia?

nacimiento?

¿Cuál es su nacionalidad? Jaka jest pańska narodowość?

¿Cuál es su estado civil? Jaki jest pański stan cywilny?

¿Está casado? Jest pan żonaty?

Estoy divorciado. Jestem rozwiedziony.

Estoy casado. Jestem żonaty.

Soy viudo. Jestem wdowcem.

Estoy soltero. Jestem kawalerem.

¿Cuántos hijos tiene? Ile ma pan / pani dzieci?

Estoy enamorada de Paula. Jestem zakochana w Pauli.

Quiero romper con Juan. Chcę zerwać z Juanem.

Tu hermano me cae muy bien. Bardzo lubię twojego brata.

Me cae mal el marido de Nie lubię męża Glorii.

Gloria.

Odio la música clásica. Nienawidzę muzyki klasycznej.

No estoy de acuerdo con Nie zgadzam się z twoimi

tus ideas. pomysłami.

Gramatyka 

Zaimki dzierżawcze (Pronombres posesivos)

Hiszpańskie zaimki dzierżawcze dzielą się na dwie grupy: zaimki nieakcen-

towane i zaimki akcentowane. Podobnie jak w polskim odmieniają się przez 

rodzaje i liczby.
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Liczba pojedyncza Liczba mnoga

Rodzaj męski Rodzaj żeński Rodzaj męski Rodzaj żeński

Z
a

im
k
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n
ie

a
k
c

e
n

to
w

a
n

e

mi (mój) mi (moja) mis (moi, moje) mis (moje)

tu (twój) tu (twoja) tus (twoi, twoje) tus (twoje)

su (jego, jej) su (jego, jej) sus (jego, jej) sus (jego, jej)

nuestro (nasz) nuestra (nasza) nuestros  

(nasi, nasze)

nuestras 

(nasze)

vuestro (wasz) vuestra (wasza) vuestros  

(wasi, wasze)

vuestras  

(wasze)

su (ich) su (ich) sus (ich) sus (ich)

Z
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k
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a
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c
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n

to
w

a
n

e

mío (mój) mía (moja) míos  

(moi, moje)

mías (moje)

tuyo (twój) tuya (twoja) tuyos  

(twoi, twoje)

tuyas (twoje)

suyo (jego, jej) suya (jego, jej) suyos (jego, jej) suyas (jego, jej)

nuestro (nasz) nuestra (nasza) nuestros  

(nasi, nasze)

nuestras 

(nasze)

vuestro (wasz) vuestra (wasza) vuestros  

(wasi, wasze)

vuestras 

(wasze)

suyo (ich) suya (ich) suyos (ich) suyas (ich)

Zaimki dzierżawcze nieakcentowane zawsze stoją przed rzeczownikiem i za-

leżą od jego liczby i rodzaju, np.:

Nuestro abuelo es simpático. Nasz dziadek jest sympatyczny.

Vuestra madre es profesora. Wasza matka jest nauczycielką.

Tus amigos son de Alemania. Twoi koledzy są z Niemiec.

Mis hermanas están casadas. Moje siostry są mężatkami.
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IV. Uzupełnij zdania zaimkami pytającymi.

cuándo, quién, quién, cómo, qué, cuántos, cuántas, por 

qué, dónde, cuál

1. ¿. . . . . . . . . . . . . . . . . .  se llama tu hermano?

2. ¿. . . . . . . . . . . . . . . . . .  no quieres ir a la escuela?

3. ¿. . . . . . . . . . . . . . . . . .  hermanos tienes?

4. ¿. . . . . . . . . . . . . . . . . .  vas a París?

5. ¿. . . . . . . . . . . . . . . . . .  viven tus padres?

6. ¿Con . . . . . . . . . . . . . . . . . .  hablas por teléfono?

7. ¿. . . . . . . . . . . . . . . . . .  es tu libro favorito?

8. ¿. . . . . . . . . . . . . . . . . .  amigas tienes?

9. ¿. . . . . . . . . . . . . . . . . .  quieres hacer hoy por la tarde? 

10. ¿. . . . . . . . . . . . . . . . . .  puede ir mañana al cine?

V. Połącz pytania z odpowiedziami.

1. ¿Cuál es su nombre?

2. ¿Cuál es su apellido?

3. ¿Cuál es su estado civil?

4. ¿Cuál es su fecha de nacimiento?

5. ¿Cuál es su lugar de nacimiento?

6. ¿Está casado?

7. ¿Cuántos hijos tiene?

8. ¿Cuál es su nacionalidad?

9. ¿Cuántas lenguas habla?

10. ¿Dónde vive?

a) Soltero 

b) Dos.

c) Sólo una.

d) En Málaga. 

e) Miguel.

f) Bilbao.

g) No, estoy divorciado.

h) García.

i) Española.

j) 3 de abril de 1981.


